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زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

واقعبینانهتریــنآینــدهایکهکارشناســانبرای
دریاچــهارومیهمتصورهســتند،احیایبخشهای
شمالیوخشکیدگیپهنههایوســیعیازآناست.
مؤثرتریناقدامیهمکهمیتوانبرایکاهشآسیب
زیستمحیطیدرمنطقهانجامداد،قرقکاملپارک
ملیارومیهوکاشتگیاهانســازگارباخاکشورو
کمآببراســت.امااینروزهاهنوزپروژههاییکهبه
رســاندنآبازحوضههایآبریزدیگراست،تمرکز

میشود.
ازابتدایسال،تاکنون215میلیاردتومانبهاحیای
دریاچهارومیهاختصاصدادهشــدهاست.اینراکنار
رقمبهروزشــده15هزارمیلیاردتومانیبگذاریدکه
ازســال94تاکنونبهمنظوراحیایآنهزینهشده
ونتیجهفقط50سانتیمترآببیشترنسبتبهسال
شــروعبرنامههایاحیایدریاچهارومیهاست.برای
چندمینبار،کمپینهاییبرایرساندنصدایدریاچه
وساکنانشهرهاوروستاهایاطرافآنراهاندازیشده
وبازبافشارهایمردمیاقداماتیکهمربوطبهپروژههای
عمرانیوسازهایاست،درصدرخبرهاقرارگرفتهغافل
ازاینکهآنچهدریاچــهارومیهرانجاتمیدهداصلاح
الگویمصرف،تغییرالگویکشــتوایجادمعیشت
پایداربرایجوامعمحلیبهمنظورکاهشفشــاربه
حقابهدریاچهاست.ایناقداماتهزینهکمترینسبت
بهپروژههایعمرانیدارندولیبهکندیوباوســعت
کمتریانجاممیشوند.مســعودباقرزادهکریمیکه
سالهاتجربهمدیریتدفترتالابهایسازمانحفاظت
محیطزیستراداشتهوهماکنونباعنوانرئیسحوضه
آبریزارومیهدروزارتنیرومشــغولفعالیتاست،به
همشهریمیگوید:شایددیگرنتوانیمهمهدریاچهرا
احیاکنیمولیبخشیازآنراقطعامیتوانیم.بایداین
واقعیترابپذیریمکههماقلیمتغییرکردهوهممصارف
درهمهبخشهاافزایشیافتهاست.شایدبتوانمصارف
بخشکشاورزیراکاهشدادولیمابرایتامینآب
شربنیزدرمنطقهبامشکلمواجهشدهایم.مهمترین
نگرانیاو،حتیبیشترازاحیانشدندریاچه،مصرف
آبیاستکهبهاســمدریاچهباهزینههایچندهزار
میلیاردتومانیتامینشدهاست.هیچتضمینقانونی
نیزوجودنداردکهپسابتصفیهشدهشهرهایتبریز
وارومیهوهمچنین650میلیونمترمکعبآبیکهاز

حوضهآبریزرودخانهزاببهدریاچههدایتشدهاست،
تمامابهدریاچهسرازیرشودوکسیبهآندستدرازی
نکند.باقرزادهکریمیمیگوید:اگراینپروژههااجرایی
شود،امسالشاهدســطحآبگیریخوبیدردریاچه
خواهیمبود.ماحتیمحلعبورتونلانتقالآبزاب
راهمبهمنطقهحفاظتشــدهارتقادادیموقراراست
فنسکشیهمصورتگیردتااحتمالسوءاستفادهاز
اینآببهصفربرسد،ولیهیچتضمینیدراینزمینه
وجودندارد.چندروزپیشاستاندارآذربایجانغربی

بهعنوانمدیراجراییاحیــایدریاچهارومیهانتخاب
شدویکیازابهاماتکارشناسانتناقضاحکاماستاندار
است.اوازیکسوموظفبهتسهیلتوسعهدربخش
کشاورزیاســتوازســویدیگر،موظفبهاحیای
دریاچهایاســتکهاتفاقاهمینبخشکشاورزیبا
چاههایغیرمجاز،نفسهایشرابهشــمارهانداخت.
بههمیندلیلبرخیهمچونمسعودباقرزادهکریمی
معتقدهســتند،بایدمدیریتاجراییستاداحیای
دریاچهارومیهبهنهادیافردیفرابخشــیهمچون

معاوناولرئیسجمهورسپردهمیشد.هزینهزیادی
برایاحیایدریاچهارومیهشــدهاســتوبهاعتقاد
رئیسحوضهآبریزارومیــه،وزارتنیروبرایاحیای
دریاچهارومیهبرنامههایمیانمدتوبلندمدتزیادی
میتواندانجامدهد.اوتوضیحمیدهد:باتوجهبهاینکه
میزانورودیآببهدریاچهکمشدهاست،دربارهاینکه
کدامنقطهدریاچهارومیهوباچهاولویتیاحیاشــود،
صحبتهایکارشناسیزیادیشدودرنهایتبهاین
نتیجهرسیدیمکه»آبخودشتصمیمبگیرد«وبرای
آنپارتیشنبندیمصنوعیانجامندهیم.همچنیندر
پهنههاییکهپرآبنخواهدشدولیسیلابهایفصلی
رطوبتمناسبیبهخاکخواهدداد،پوششگیاهی
مناسبکاشتهوبهشدتقرقشوندوهیچگونهدخل
وتصرفیدرآنصورتنگیردتابهیکیاززیستگاههای
اطرافپارکملیدریاچهارومیهتبدیلشود.ایناقدام
درســالهایپرباران،منطقهرابهتالابهایموقت
تبدیلمیکند،سپرحفاظتیدربرابرگردوغبارخواهد
شــدوبهعنوانزونگردشــگریطبیعتمحورنیز
استفادهمیشود.منابعآبتجدیدپذیردریاچهارومیه
درسالآبینرمال،7میلیاردو24میلیونمترمکعب
است.ازاینمیزانطبقسندتخصیصدریاچهارومیه،
44درصدازبارشچهدرسالهایپربارش،کمبارشو

نرمالتاترسالیبایدسهمدریاچهارومیهشود.

تمامدریاچهارومیهاحیانمیشود
ازابتدایسالجاری215میلیاردتومانوازسال94هم15هزارمیلیاردتومانصرفاحیایدریاچهارومیهشدهاست

درخواست توقف مرمت مسجد 
امام اصفهان تا پایان تحقیقات

36استاددانشگاهومتخصصحوزهمیراثفرهنگیومعماری
درنامهایبهعلیرضاایزدیکهرونوشتآنبهدفترعزتالله
ضرغامی،وزیرمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی
نیزارسالشــدهاســت،ازادارهکلمیراثفرهنگیاستان
اصفهانخواستندمرمتمســجدصفویاماماصفهانراتا
پایانبررسیهایکارشناسیواخذنظرصاحبنظرانداخلی

وبینالمللیمتوقفشود.
ایننامهپسازآنمنتشــرشدکهانتشــارتصاویرایرادات
مرمتیگنبدمسجداماماصفهاندررسانههاپسازبازشدن
داربستها،بازخوردفراوانیدررسانههاومحافلتخصصی
ایجادکرد.علیرضاایزدی،مدیرکلمیراثفرهنگیاستان
اصفهانپیشتربههمشــهریگفتهبودکهبایدداربستها
بازمیشــدندتاایراداتمرمتیگنبدمشخصوپسازآن
برطرفشود.اماکارشناســانمعتقدندمرمتگنبدمسجد
اماماصفهانایراداتجدیداردکهمنجربهچروکشــدن
گنبدونوسازیواستفادهازکاشیهاینووازبینرفتنتوازن

بصریایناثرجهانیایرانشدهاست.
همیندیروزاماجمعیازاساتیدبرجستهرشتهمعماریو
مرمتدانشگاههادرنامهایکهنسخهایازآندرخبرگزاری
ایسنامنتشرشد،خواستارتوقفمرمتتاانجامتحقیقاتو

اخذنظرخبرهترینصاحبنظرانملیوبینالمللیشدند.
درایننامهآمدهاســت:»مدتهاستمتخصصاندلسوزو
دوستدارانمیراث،دربارهآســیبهایجدیکهبهواسطه
تصمیمهاینادرستشوراهایفنیوســازوکارهایغلط
موجــوددرادارهکلمیــراثفرهنگی،بهانــدکماترک
گذشــتگانِواردمیشود،هشــدارمیدهندوهشدارشان
نادیدهگرفتهمیشود.«درادامهایننامهآمدهاست:برداشتن
داربستهایگنبدمسجدجامععباسیاصفهان،باردیگر
عمقمصائبیراکهبرمیدانثبتجهانیشدهنقشجهان
میرود،برهمگانروشــنکرد.باوجــودتذکرهایمکرر
درخصوصمشکلاتســازهایاینگنبدمتأسفانهصدای
کارشناساندرزمانخودشــنیدهنشدوشوربختانهاکنون
نیز،صدایمتخصصاندلسوزدرمیاندیگرصداهاگمشده؛
طوریکهگوششماممکناســتپیامشانرانشنود.پیام
آنانکهدرخواســتدارندرفعایراداتمرمتگنبدمسجد
جامععباســیباعجلهودراینهیاهوادامهپیدانکند،بلکه
متوقفشودتاپسازبازدیدیباحضورمتخصصانورسانهها،
بعدازانجامبررسیهایبیشتر،پسازاخذنظرخبرهترین
صاحبنظرانملیوبینالمللیودرنهایتپسازاجماعنظر
صاحبنظراندرقالبیکســمینارملی،بهترینتصمیم
براینجاتچشــموچراغمعماریجهاناسلامکهعمده
مشکلاتآنحاصلفقدانجدیتدر3عرصهمهمِپژوهش،

نظرخواهیونظارتاست،گرفتهشود.

نقلقولخبر

 هکتــار در ســال ســرعت بیابان زایــی 
در کشــور اســت و عباســعلی نوبخت 
رئیــس ســازمان منابــع طبیعــی گفته 
اســت، حداکثر کاری که برای کاهش 
ســرعت بیابان زایــی در ایــران انجــام 
می شــود ٣٠٠هــزار هکتــار در ســال 
است. به گزارش همشهری، اظهارات 
نوبخت در حالی مطرح  شده که  ٨هزار 
گونــه گیاهــی در کشــور در فهرســت 
گیاهان حفاظت شده ایران قرار دارند.

 یک 
میلیون

در  از ســال١٣۶٩  آفــت  و  بیمــاری   
جنگل هــای شــمال کشــور مشــاهده 
شــده اســت. به گزارش ایرنا، هم اکنون  
مســاحت ١۴میلیون هکتاری جنگل در 
ایــران بــه ثبــت رســیده کــه از ایــن بین، 
جنگل هــای زاگــرس ٢برابــر بزرگ تریــن 
سد کشور آب تولید می کنند و اکسیژن 
۶٠میلیــون نفــر را نیــز تامیــن می کننــد. 
جنگل هــای زاگــرس مدتــی اســت دچار 

آفت پروانه  چوبخوار شده  است.
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عددخبر

پیگیریخبر

نورالله مرادی
معاون آموزش سازمان محیط زیست 

بایــد ســطح دانــش مدیــران در زمینــه 
محیط زیســت افزایش یابد تــا بتوانیم 
محیط زیســت را بــه جایــگاه واقعــی 
خــودش برســانیم. در ایــن زمینــه 
برنامــه ارتقــای فرهنــگ حفاظــت از 
محیط زیست تدوین شــده اما تاکنون 
کار خاصی در زمینه اجــرای آن صورت 

نگرفته است.

علی سلاجقه 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

محیط زیســت درد مشــترک تمــام 
جامعــه اســت. مســئله فرهنــگ در 
ایــن زمینــه بســیار تأثیرگــذار اســت، 
هــر کجــا فرهنــگ پیشــرفته تری دارد 
از طبیعت و محیط زیســت سالم تری 
برخــوردار اســت. مســئله فرهنــگ و 
محیط زیســت یــک موضــوع کامــلا 
در هــم تنیــده اســت و قابــل تفکیــک 

نیست.

حقابهدریاچهارومیهچهمیشود؟
مسعود باقر زاده کریمی، رئیس حوضه آبریز دریاچه ارومیه در مورد پرداخت حقابه دریاچه 
ارومیه می گوید: در سال آبی جاری حقابه دریاچه ارومیه براساس مصوبات قبلی تامین شده و 
رهاسازی آب از سوی وزارت نیرو به طور کامل انجام شده است. اما گفتن این نکته ضروری است 
که میزان بارش با آورده حوضه آبریز دو موضوع جداگانه است. بدین معنا که مثلا ممکن است 
میزان بارش نسبت به سال قبل یکسان باشد ولی آورده رودخانه ها به دلیل تغییر الگوی بارش 
کمتر شده باشد. نسبت  این دو اصلا برابر نیست. ممکن است در یک سال بارندگی 15درصد 
کاهش یابد و رواناب ها در همان ســال 45درصد کاهش پیدا کند. این ویژگی هیدرولوژیکی 
منطقه است. منظور از تغییر الگوی بارش این است که یک بار بارش 50میلی متری، رواناب ایجاد 
می کند ولی 5بارش 10میلی متری هیچ روانابی ایجاد نمی کند. در نهایت رواناب است که به سمت 
دریاچه جاری می شود و آن را احیا می کند. بنابراین نمی توان با میزان بارش، سال ها را مقایسه 
کرد. در واقع الگوی بارش تعیین کننده تر از میزان بارش است. امسال در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه 15 درصد نسبت به حالت عادی کاهش بارش رخ داده است، اما اگر پروژه های عمرانی 
به نتیجه برسد و بارش های خوبی در سال آبی بعد داشته باشیم، می  توانیم امیدوار باشیم که 

بخش هایی از دریاچه احیا شود.

مکث


